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Wszystko zale¿y
od cz³owieka

Z Rafa³em Godlewskim, by³ym przewodnicz¹cym
Komisji Finansowo-Gospodarczej Samorz¹du Studentów Politechniki Warszawskiej,

rozmawia Jacek Skwirowski

Najwiêksze zmiany, jakie uda³o mi siê przeprowadziæ na Wydziale
Geodezji, dotyczy³y stypendiów. By³ rok 1990, kilka miesiêcy
wczeœniej zosta³a uchwalona ustawa o szkolnictwie wy¿szym,
zaraz potem wesz³o rozporz¹dzenie Rady Ministrów dotycz¹ce
pomocy socjalnej – to by³ okres, kiedy tworzono zrêby pomocy
stypendialnej dla studentów. Wtedy powsta³a koncepcja, ¿e tym
nie bêdzie zajmowaæ siê ca³a uczelnia, ale poszczególne wydzia-
³y. Wyszed³em z propozycjami przejêcia ca³oœci spraw stypen-
dialnych na wydziale przez samorz¹d i to siê uda³o.

JACEK SKWIROWSKI: Czy móg³byœ powiedzieæ, jak i dlaczego
znalaz³eœ siê w samorz¹dzie? A mo¿e powiesz wprost: jakie
mia³eœ z tego korzyœci?

RAFA£ GODLEWSKI: Nie mia³em ¿adnych korzyœci. To by³a
inna motywacja. Zazwyczaj jest tak, ¿e do samorz¹du ktoœ kogoœ
„wci¹ga”. Start do samorz¹du zaproponowa³ mi Tomek Zapalski
i trafi³ w mój czu³y punkt. By³ rok 1990, a ja by³em po pierwszym
roku studiów. Napisa³em wtedy bardzo d³ugi program wyborczy,
czytali go nawet profesorowie i kiwali g³owami. Odnosi³em siê do
s³u¿by wojskowej, chcia³em znieœæ zaliczanie zajêæ z WF na ocenê
oraz ¿eby czêœæ przedmiotów by³a obieralna (przeciwnicy argumen-
towali, ¿e bêd¹ problemy, bo na niektóre przedmioty nikt nie bêdzie
chodzi³). Czêœæ z tych moich pomys³ów uda³o siê powoli zrealizo-
waæ, a innych – mimo licznych starañ – nie.

Co z tych najwa¿niejszych spraw uda³o Ci siê przeforsowaæ?
Jeœli chodzi o nasz wydzia³, to stosunkowo najmniej. Dlatego, ¿e
Wydzia³ Geodezji i Kartografii jest bardzo konserwatywny i ciê¿ko
cokolwiek zmieniæ. D³ugo pracowa³em w komisji Rady Wydzia³u
do spraw programu studiów. Tam obradowano na tematy ogólne,
a nie by³o ¿adnych konkretów. Moim zdaniem taka komisja powin-
na dostaæ szczegó³owe programy nauczania przedmiotów i zastana-
wiaæ siê, co mo¿na przenieœæ z jednego przedmiotu do innego, od
osoby mniej kompetentnej w tej dziedzinie do bardziej – ¿eby ca³oœæ
by³a lepiej skorelowana i sprawniejsza.

Czêœæ zajêæ pokrywa siê w ramach ró¿nych przedmiotów.
To prawda, chodzi³o te¿ o eliminacjê. Ale osoby, które mia³y dostar-
czyæ szczegó³owe programy nauczania, zdawa³y sobie sprawê, jakie
to mo¿e mieæ konsekwencje. Dlatego skrzêtnie siê wymigiwano
i ostatecznie tego nie zrobiono. Na koniec komisja sporz¹dzi³a pro-
gram studiów, w którym w rubrykach by³y tylko wyliczone przed-

mioty z odpowiedni¹ liczb¹ godzin. Najwiêksze zmiany, jakie uda³o
mi siê przeprowadziæ, dotyczy³y stypendiów. By³ rok 1990, kilka
miesiêcy wczeœniej zosta³a uchwalona ustawa o szkolnictwie wy¿-
szym, zaraz potem wesz³o rozporz¹dzenie Rady Ministrów dotycz¹-
ce pomocy socjalnej – to by³ okres, kiedy tworzono zrêby pomocy
stypendialnej dla studentów. Wtedy powsta³a koncepcja, ¿e tym nie
bêdzie zajmowaæ siê ca³a uczelnia (ze wzglêdu na jej wielkoœæ), ale
poszczególne wydzia³y. Wyszed³em z propozycjami przejêcia ca³o-
œci spraw stypendialnych na wydziale przez samorz¹d i to siê uda³o.
Na podstawie materia³ów, które dosta³em na ró¿nego rodzaju spot-
kaniach samorz¹dowych, czasami wstêpnych projektów z innych
uczelni, napisa³em regulamin naszego wydzia³u, który z niewielkimi
zmianami funkcjonuje do dziœ. Tego regulaminu potem uczy³ siê
ówczesny prodziekan ds. studenckich prof. Aleksander Skórczyñski.

PóŸniej dzia³a³eœ jeszcze w ogólnouczelnianym Samorz¹-
dzie Studentów Politechniki Warszawskiej.

Tam zacz¹³em pracowaæ w grudniu 1992 roku. Wtedy by³y straszne
problemy zwi¹zane z faktem, i¿ administracja przedstawia³a olbrzy-
mie iloœci ró¿nych dokumentów, z których nie mo¿na by³o wyod-
rêbniæ ceny akademika. Kiedyœ usiad³em nad tym z Markiem Kisi-
lowskim i opracowaliœmy schemat oczyszczenia tego wszystkiego,
tak aby uzyskaæ bie¿¹cy koszt utrzymania akademików. G³ównie
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chodzi³o o wydzielenie puli remontowej i okreœlenie tzw. kosztów
akademików w miesi¹cach letnich. W ten sposób mo¿na by³o uzy-
skaæ rzeczywiste koszty przez 10 miesiêcy, czyli okres wykorzysty-
wania ich przez studentów. Wyt³umaczy³em to wtedy komisji so-
cjalnej, która uchwali³a stosowny podzia³ – i taki podzia³ czêœci
funduszu pomocy materialnej przeznaczonej na akademiki trwa po
dzieñ dzisiejszy.

Jak oceniasz z perspektywy czasu wspó³pracê z w³adzami
uczelni? Co wtedy móg³ samorz¹d, a co mo¿e teraz?

Wszystko zmierza w jednym kierunku. W³adze uczelni staraj¹ siê
przekazaæ samorz¹dowi, a raczej zepchn¹æ na samorz¹d, jak najwiê-
cej zadañ administracyjnych. Powstaje problem, jak poradziæ sobie
z wyszukiwaniem, wspomaganiem i rozwijaniem inicjatywy studen-
ckiej. Niestety w nat³oku ró¿nych zadañ administracyjnych samo-
rz¹d nie ma czasu, ¿eby studentowi, który przychodzi z inicjatyw¹,
pomóc „od rêki”. On sam musi przebiæ siê przez ten pierwszy mur,
musi dotrzeæ do cz³owieka, od którego zale¿y decyzja. Jest to w ogó-
le typowy problem administracji w ka¿dym pañstwie i w ka¿dej
organizacji. Nadmiar funkcji przy szczup³oœci obsady daje taki efekt.
Inna sprawa, ¿e (szczególnie w latach 1992-95) studenci na ogó³ nie
chcieli anga¿owaæ siê w ¿adne dzia³ania samorz¹dowe ani organiza-
cyjne. Wyj¹tkiem by³ m.in. nasz wydzia³, gdzie taka niechêæ do
dzia³ania trwa³a nieco krócej (praktycznie dwa lata). Potem wyszli-
œmy z zapaœci dziêki takim osobom, jak Leszek Waniek, Joanna
Nowak, tu obecny pan redaktor i ich pomys³om na spotkania geode-
zyjne oraz dziêki za³o¿eniu stowarzyszenia „Geoida”. Ale to nie
by³o regu³¹. Dopiero od pocz¹tku 1996 ruch studencki zacz¹³ z po-
wrotem narastaæ.

Myœlisz, ¿e teraz studenci maj¹ wiêcej wiary w to, ¿e mog¹ coœ
zrobiæ?

Teraz tak. Choæ akurat nie jest to ukierunkowane na dzia³alnoœæ
samorz¹dow¹, bardziej na dzia³alnoœæ organizacyjn¹ w formie sto-
warzyszeñ zak³adanych przez studentów jednego wydzia³u lub gru-
py wydzia³ów o podobnym profilu naukowym.

S¹ to wiêc dzia³ania miêdzyuczelniane.
Raczej miêdzywydzia³owe, bo ³¹cz¹ce studentów wydzia³ów po-
krewnych z ró¿nych miejsc Polski. Np. stowarzyszenie studentów
„Campus”, które skupia studentów po³udnia Polski z wydzia³ów
mechanicznych; stowarzyszenie „EASA” (tzw. stowarzyszenie zwy-
k³e, czyli s¹downie nie zarejestrowane); funkcjonuj¹ce od roku i za-
rejestrowane stowarzyszenie studentów wydzia³ów in¿ynierii l¹do-
wej i nauk zwi¹zanych z ochron¹ œrodowiska; dzia³aj¹ce od dwóch
lat stowarzyszenie studentów „PAIEM” na kierunku zarz¹dzanie. Te
stowarzyszenia przypominaj¹ profilem dzia³ania „BEST”, tylko ¿e
„BEST” skupia wszystkich studentów uczelni technicznych nieza-
le¿nie od wydzia³ów, a te organizacje, które teraz powstaj¹, s¹ bar-
dziej lokalne, mo¿na by rzec „bardziej oddolne”. To jest pozytyw
w ostatnich czasach. Pêd do robienia kariery wi¹¿¹cej siê tylko
z sukcesem finansowym z lat 1992-95 spowodowa³ zapaœæ dzia³al-
noœci organizacyjnej wœród studentów. Teraz m³odzi ludzie chc¹
pracowaæ. Uwa¿aj¹, i¿ nie wystarczy studiowaæ, ale nale¿y patrzeæ
szerzej, wszechstronniej i robiæ w ¿yciu coœ ciekawego, rozwijaæ
w³asn¹ osobowoœæ robi¹c rzeczy nieszablonowe.

Studenci ceni¹ takie dzia³ania nieformalne, bo wiedz¹, ¿e
mog¹ siê czegoœ nauczyæ i wykorzystaæ póŸniej w pracy. To
jest nastawienie mened¿erskie.

Tak, choæ u nas nie liczy siê to w jakiœ zasadniczy sposób. Na
Zachodzie, szczególnie w Stanach Zjednoczonych, student dzia³aj¹-

cy w samorz¹dzie od razu zbiera punkty u pracodawcy. A to bierze
siê z prostego faktu, ¿e tam, by zostaæ dzia³aczem samorz¹dowym
na szczeblu ogólnouczelnianym, trzeba najpierw przejœæ wybory
bezpoœrednie i rzeczywiœcie mieæ coœ do zaproponowania. Praco-
dawca ze Stanów Zjednoczonych wie, ¿e skoro ten cz³owiek potrafi³
siê zaprezentowaæ i zdobyæ uznanie studentów, to w ogóle coœ potra-
fi – sprzedawaæ siê, myœleæ, mieæ inicjatywê. U nas nie ma jeszcze
takiego bezpoœredniego prze³o¿enia.

Nawet jeœli nie bêdzie to mia³o znaczenia, ¿e wpiszesz sobie
w ¿yciorysie dzia³alnoœæ samorz¹dow¹, to i tak skorzystasz.

Na pewno. Dla tego, kto chce i ma predyspozycje do zajmowania
kierowniczych stanowisk, zarz¹dzania, organizowania, to jest ge-
nialna szko³a, której ¿adna nauka i s³uchanie profesorów nie zast¹pi.
I to za darmo. To jest praca w wiêkszoœci ze studentami – ludŸmi,
którzy myœl¹. Przekonanie ich do podjêcia jakiejkolwiek dzia³alno-
œci wymaga wiêc dobrego przygotowania, bo oni nie pójd¹ „na lep”.
Trzeba ich przekonaæ, ¿e cz³owiek ma pomys³, i wie, jak to zrobiæ.

A jednoczeœnie s¹ to dzia³ania na serio.
To s¹ powa¿ne inicjatywy, a w miarê up³ywu czasu narasta ich skala
i znaczenie. One nie tylko maj¹ na celu promowanie przez studen-
tów swojej organizacji. Studenci rozumiej¹, ¿e promuj¹ w ten spo-
sób swoj¹ szko³ê, a przez to siebie samych. Przy du¿ej liczbie szkó³,
która ostatnio siê pojawia, to jakiej szko³y otrzymuje siê dyplom,
zaczyna mieæ istotne znaczenie, a nie sam fakt jego otrzymania.
Œwiadomoœæ tego, ¿e na uczelni s¹ struktury, w których studenci
potrafi¹ doskonale organizowaæ imprezy o powa¿nym charakterze
ogólnokrajowym, niew¹tpliwie podnosi presti¿ takiej uczelni, nawet
w oczach pracodawcy.

Mo¿esz podaæ przyk³ad takiej imprezy o zasiêgu ogólnokra-
jowym? Wiem, ¿e warszawskie juwenalia by³y efektem wspó³-
pracy wielu uczelni.

Oprócz juwenaliów bardzo znane s¹ organizowane przez studentów
targi pracy. Równie¿ wszelkiego rodzaju spotkania w ramach wy-
dzia³ów, np. warsztaty architektów w Zamoœciu, gdzie spotkali siê
studenci z ca³ego œwiata z osobami, które zajmuj¹ siê profesjonalnie
architektur¹. Jest AEGEE – zrzeszenie studentów miast akademic-
kich, które goœci³o w Polsce dwukrotnie (raz mia³o kongres miêdzy-
narodowy samej organizacji, a drugi raz – konferencjê tematyczn¹).
Tych imprez jest sporo, przeciêtnie dwa razy do roku odbywa siê na
Politechnice impreza na skalê ogólnokrajow¹.

Jak tê dzia³alnoœæ mo¿na pogodziæ z nauk¹? Tobie doœæ du¿o
czasu zajê³o skoñczenie studiów.

To jest na pewno problem. Najwa¿niejsze s¹, jak zwykle, solidne
podstawy. Dobrze, jeœli osoba, która zaczyna siê anga¿owaæ w dzia-
³alnoœæ samorz¹dow¹ czy organizacyjn¹ (a zapewniam, ¿e to wci¹ga
jak narkotyk), ma „czyste konto”, tzn. bez zaleg³oœci z poprzedniego
roku. Wtedy zaleg³oœci nie nawarstwiaj¹ siê, ale jakieœ musz¹ po-
wstaæ na to nie ma si³y. I jeszcze jedna wa¿na sprawa. ¯eby dzia³aæ
w samorz¹dzie, trzeba mieæ jakieœ zabezpieczenie finansowe, bo-
wiem potrzebny jest czas na dzia³anie, a nie ma go na dorabianie. Tê
sprawê po czêœci ju¿ rozwi¹zano, gdy¿ szef samorz¹du ogólnouczel-
nianego i szefowie poszczególnych komisji programowych dostaj¹
stypendia (odpowiednio 600 z³ i po 500 z³).

Czy mo¿esz oszacowaæ, ile czasu „z¿era³a” Ci praca w samorz¹-
dzie?

To zale¿a³o od etapu. Pierwotnie by³y to 3-4 godziny dziennie,
potem w miarê rozrostu organizacji i œrodków, jakimi samorz¹d
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dysponowa³, oraz dzia³añ, jakie podejmowa³, by³y to pe³ne 4 dni
w tygodniu. Moja sytuacja by³a jednak szczególna, bo rozpocz¹³em
drugie studia (na Wydziale Prawa i Administracji Uniwersytetu War-
szawskiego). Na pierwszym roku na Uniwersytecie mia³em tylko
jeden dzieñ zajêæ obowi¹zkowych . I to by³ ten jeden dzieñ, który
spêdza³em poza samorz¹dem na Politechnice.

Czy mo¿na pogodziæ studia z dzia³alnoœci¹ w samorz¹dzie?
Ja twierdzê, ¿e mo¿na to pogodziæ. By³em na 9. semestrze Wydzia³u
Geodezji i Kartografii, wiêc jakoœ dawa³em sobie radê. Je¿eli bywa-
³em na jakichœ zajêciach , to ka¿d¹ przerwê spêdza³em w samorz¹-
dzie. Ale to niekoniecznie musi wygl¹daæ tak jak u mnie. Mo¿na to
sobie dobrze zorganizowaæ. Jest dostêp do telefonu, faksu, Internetu,
ksero. S¹ komputery, na których mo¿na wykonaæ æwiczenia (taka
zasada obowi¹zuje w samorz¹dzie, nie trzeba wiêc czekaæ na miej-
sca w laboratorium). Wed³ug mnie jest to racjonalne, bo jeœli cz³o-
wiek spêdza w samorz¹dzie mnóstwo czasu, to musi mieæ mo¿liwo-
œci, ¿eby szybko zrobiæ æwiczenia, które ma wykonaæ w ramach
swoich zajêæ dydaktycznych. W³adze uczelni trochê tego nie rozu-
miej¹, bo z jednej strony twierdz¹, ¿e dzia³acze samorz¹dowi zawsze
powinni pamiêtaæ, ¿e s¹ studentami, a z drugiej strony oczekuje siê
od samorz¹du pe³nej dyspozycyjnoœci. Na przyk³ad jeœli ktoœ zosta-
nie szefem komisji programowej, to wed³ug w³adz uczelni powinien
w ka¿dym momencie móc umówiæ siê z dyrektorem czy prorekto-
rem, a to jest bardzo trudne, gdy chce siê pogodziæ tê dzia³alnoœæ ze
studiami.

A jak by³o z sam¹ wspó³prac¹ z w³adzami uczelni, bo wiemy
ju¿, ¿e niezbyt by³y wyrozumia³e jeœli chodzi o opuszczanie
zajêæ? Czy mo¿na by³o coœ uzyskaæ, czy tylko ustêpowaæ?

Sprowadza siê to do pytania, jaka jest si³a samorz¹du obecnie,
a jaka by³a dawniej. Wszystko zale¿y od cz³owieka. Ja mia³em
dobr¹ wspó³pracê. Tak naprawdê si³a samorz¹du zawsze zale¿y od
tego, jakie osobowoœci tam pracuj¹. Kandydat do samorz¹du musi
mieæ dar organizowania i przekonywania, wiedzieæ, czego chce,
mieæ dobre pomys³y. On ma iœæ z dopracowanym projektem, a nie
mówiæ: „my byœmy chcieli otrzymaæ pomoc”. Przysz³y mened¿er
musi siê zastanowiæ i nauczyæ, jak przekonaæ rektora czy prorekto-
ra do tego, co proponuje. Niezale¿nie od tego, czy by³ to poprze-
dnio prof. Marek Dietrich, czy prof. Zdobys³aw Flisow ski, czy

prof. Krzysztof J. Kurzyd³owski, czy obecnie prof. Jerzy WoŸnicki
– ka¿dego z nich mo¿na przekonaæ do swojego pomys³u. Tylko ten
pomys³ musi byæ dobrze udokumentowany. Im wiêcej jest inicja-
tyw, im wiêcej silnych osobowoœci w samorz¹dzie, tym wiêcej
mo¿na osi¹gn¹æ, bo tym bardziej w³adze uczelni licz¹ siê z tym
samorz¹dem. Zdaj¹ sobie sprawê, ¿e studenci wiedz¹, czego chc¹,
s¹ odpowiedzialni.

Oprócz samych pomys³ów wa¿ne jest te¿ wykonanie.
Oczywiœcie. Najgorzej z tego wszystkiego wypada wspó³praca z ad-
ministracj¹ (rektorzy to w³adze uczelni, czyli ludzie, którzy zarz¹-
dzaj¹ ca³¹ uczelni¹, a administracjê tworz¹ dzia³y podlegaj¹ce dy-
rektorowi administracyjnemu i kwestorowi: techniczne, remontowe,
ekonomiczne, które zajmuj¹ siê stricte administrowaniem). Samo-
rz¹d oczekiwa³by, ¿e tworz¹ce j¹ dzia³y bêd¹ wykonywaæ jak¹œ
dzia³alnoœæ us³ugow¹ na rzecz samorz¹du (np. przygotowywaæ pew-
ne materia³y) w zwi¹zku z iloœci¹ prac administracyjnych, jaka spad-
³a na niego. Oczywiœcie pracownicy tych dzia³ów uwa¿aj¹, ¿e samo-
rz¹d nie jest w jakikolwiek sposób w³adny, ¿eby ich dodatkowo
obci¹¿aæ prac¹. Oni uwa¿aj¹, ¿e i tak maj¹ jej du¿o. Jest tu pewna
naturalna sprzecznoœæ interesów pomiêdzy administracj¹ a samo-
rz¹dem. Tym bardziej ¿e w³aœnie z tymi dzia³ami walczy siê o obni-
¿enie kosztoch³onnoœci akademików czy innych rzeczy, które s³u¿¹
studentom. Si³a samorz¹du rozk³ada siê w trójk¹cie miêdzy nim
a w³adzami uczelni i administracj¹. Je¿eli w³adze uczelni widz¹ w sa-
morz¹dzie partnera do podniesienia presti¿u uczelni, wtedy momen-
talnie przek³ada siê to na administracjê, na któr¹ w³adze naciskaj¹,
¿eby wykonywa³a proœby samorz¹du (bo to s¹ proœby, a nie polece-
nia, gdy¿ samorz¹d nie ma takich uprawnieñ). J eœli natomiast tych
inicjatyw ze strony samorz¹du jest ma³o i w³adze uczelni widz¹, ¿e
samorz¹d w swojej inwencji twórczej zaczyna opadaæ, to nie naci-
skaj¹ na administracjê, a ta szybko to wyczuwa.

Teraz szefem samorz¹du ogólnouczelnianego jest student
naszego wydzia³u Mirek Mularczyk. Jak go oceniasz?

NieŸle, ale trudno jest powiedzieæ do koñca, co z tego wyniknie.
Mirek mia³ trudne pocz¹tki. Jest takie niepisane prawo, przyjêty
zwyczaj, ¿e przewodnicz¹cy samorz¹du i, w miarê mo¿liwoœci,
przewodnicz¹cy komisji nie powinni pe³niæ swych funkcji d³u¿ej
ni¿ dwie kolejne kadencje, czyli dwa lata. Ustêpuj¹cy przewodni-
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cz¹cy proponuje kandydaturê swego nastêpcy. Do tej pory trady-
cja ta by³a szanowana, bo dwa lata to jest akurat tyle, ¿eby
najpierw siê nauczyæ, a potem zrealizowaæ swoje propozycje
i spokojnie odejœæ. Niestety, ostatnia ekipa samorz¹dowa stara³a
siê za wszelk¹ cenê z³amaæ tê tradycjê (przewodnicz¹c¹ by³a
wtedy Joanna Szymañska, studentka Wydzia³u In¿ynierii Mate-
ria³owej). Dlatego miêdzy Mirkiem a Joann¹ odby³a siê ciê¿ka
rywalizacja o to stanowisko. Mirek radzi³ siê w tej sprawie mnie,
jako szefa komisji regulaminowej, która dzia³a przy samorz¹dzie.
Trzeba te¿ dodaæ, ¿e Mirek by³ ju¿ przez rok szefem komisji
dydaktycznej w samorz¹dzie g³ównym, nie by³o wiêc dla niego
nowoœci¹ branie udzia³u w obradach senatu Politechniki War-
szawskiej czy przewodniczenie komisji i zabieranie tam g³osu.
No i po tej trudnej rywalizacji zosta³ wybrany. Natomiast potem
jego sytuacja siê skomplikowa³a, bo nieoczekiwanie powsta³y
bardzo powa¿ne nowe problemy, g³ównie dotycz¹ce remontu
akademika „Riviera-Remont” oraz finansowania dzia³alnoœci stu-
denckiej (wyjazdów zagranicznych).

Z jakim oddŸwiêkiem spotykaj¹ siê prace samorz¹du w spo³ecz-
noœci studenckiej?

W ogóle najwiêksz¹ bol¹czk¹ dzia³alnoœci samorz¹dowej, nie tylko
zreszt¹ w skali uczelni, ale i kraju, jest problem informacji. Uwa¿am,
¿e w œrodowisku akademickim Politechniki sytuacja jest fatalna.
Efektem braku informacji jest to, i¿ przeciêtny student nie wie, czym
zajmuje siê samorz¹d i jak by wygl¹da³o ¿ycie studenta, gdyby nie

samorz¹d. A wygl¹da³oby naprawdê kiepsko. Na Politechnice nie
ma niestety ludzi, którzy chc¹ pisaæ. Tych inicjatyw by³o du¿o,
dwukrotnie NZS próbowa³ stworzyæ pismo. Nie by³ to problem
pieniêdzy, bo uda³o siê znaleŸæ sponsora, ale nie by³o ludzi, którzy
chcieliby pisaæ. Teraz NZS od paŸdziernika bêdzie kolejny raz
próbowa³ reaktywowaæ pismo – jest kilka m³odych, zapalonych
osób z I i II roku, które chc¹ siê tym zajmowaæ.

Samorz¹d organizuje te¿ wiele imprez stricte kulturalnych,
jak teatr.

Ostatnio ró¿ne by³y to imprezy. Próbowano np. zaszczepiæ tradycjê
spotkañ z muzyk¹ klasyczn¹ – to nie by³ najszczêœliwszy pomys³.
Mo¿e nurt bluesowo-jazzowy lepiej trafi³by do spo³ecznoœci Poli-
techniki. Krzyœ Maciuszko, który przez dwa lata by³ szefem komisji
kultury, proponowa³ spotkania teatralne. Zaprosi³ na Politechnik ê
dwie grupy artystyczne z Pañstwowej Wy¿szej Szko³y Teatralnej,
które wystawia³y  próbki swoich spektakli. To by³ ¿ywy kontakt,
bez sceny. By³y nawet warsztaty teatralne, które skupia³y siê na
uczeniu umiejêtnoœci przekazu niewerbalnego. „Campus” prowadzi
wyjazdowe kursy jêzykowe na terenie kraju (m.in. w przepiêknym
miejscu na terenie Bieszczadzkiego Parku Narodowego, w schroni-
sku studenckim „Koliba”), które s¹ tañsze dla studentów Politechni-
ki Warszawskiej. Samorz¹d próbuje organizowaæ imprezy o charak-
terze powa¿niejszym, a nie tylko zabawy w dyskotece. Wy¿sze uczel-
nie powinny byæ oœrodkami tworzenia kultury i elit.

Okazuje siê, ¿e studenci maj¹ du¿e mo¿liwoœci i mog¹ wiele
zrobiæ.

Zdecydowanie. Nie nale¿y zra¿aæ siê pierwszym wra¿eniem, bo po
wejœciu do siedziby samorz¹du mo¿e siê wydawaæ, ¿e jest to jakiœ
urz¹d – na drzwiach mosiê¿na tabliczka, dwie panie siedz¹, bia³e
biurka, bia³e œciany, bia³e meble, stoj¹ stosy segregatorów. Stoj¹, bo
to s¹ pisma, które wchodz¹ i wychodz¹ z samorz¹du, s¹ dzienniki
ustaw, monitory rz¹dowe potrzebne do dzia³alnoœci samorz¹dowej.
Tak musi byæ, bo ró¿ni ludzie przychodz¹ do samorz¹du z ofertami
i to nie mo¿e wygl¹daæ na partyzantkê.

Co mo¿esz powiedzieæ tym, którzy do tej pory nie zetknêli siê
z dzia³alnoœci¹ spo³eczn¹?

Chcia³bym zachêciæ wszystkich, ¿eby nie tylko uczyli siê i pra-
cowali, ale odnajdowali w sobie w³asne zainteresowania, które s¹
g³êboko ukryte, i próbowali je zrealizowaæ. Okres studiów szcze-
gólnie siê do tego nadaje. Studia to czas, kiedy cz³owiek powi-
nien szukaæ w sobie i na zewn¹trz, i podejmowaæ ró¿ne próby.
Moim zdaniem jednym z kluczowych punktów reformy szkol-
nictwa powinno byæ umo¿liwienie m³odemu cz³owiekowi doko-
nania w pe³ni swobodnego, œwiadomego i jak najtrafniejszego
wyboru kierunku studiów. Obecna sytuacja, kiedy ch³opak ma na
ogó³ tylko jedn¹ szansê wyboru i jak mu siê nie uda, to trafi do
wojska, ca³kowicie temu nie sprzyja.  A co gorsza, prowadzi to
do absurdu polegaj¹cego na zdawaniu na kilka kierunków stu-
diów jednoczeœnie, aby tylko siê dostaæ, przy czym wiêkszoœæ z
nich czêsto nie ma nic wspólnego z zainteresowaniami przysz³ego
studenta. Na podstawie w³asnych obserwacji, a studiujê ju¿ na
drugiej uczelni, mogê stwierdziæ, ¿e ponad po³owa studentów
dokonuje wyboru w znacznej czêœci przypadkowego. Pod tym
wzglêdem wzorzec, który panuje w Stanach Zjednoczonych czy
w Wielkiej Brytanii, jest znacznie lepszy, bo tam pierwszy rok na
wy¿szej uczelni traktuje siê jako rekonesansowy. PóŸniej  bardzo
³atwo przenieœæ siê z jednego uniwersytetu na drugi, razem z oce-
nami, które siê uzyska³o. Tak to powinno wygl¹daæ, ¿eby u³atwiæ
m³odym ludziom œwiadomy i dobry wybór.                            ■
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